
BR.0012.1.5.2017 

Protokół nr 20/17 

 

z posiedzenia Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Chojnickiego 

w dniu 14 listopada 2017 r. 

 

Ad. 1 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher powitał dyrektora, członków komisji i otworzył 

posiedzenie komisji, które odbyło się w siedzibie Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie  

w Chojnicach.  

Na podstawie listy obecności stwierdził, że w komisji uczestniczy czterech radnych, 

co stanowi quorum, przy którym komisja mogła obradować i podejmować prawomocne 

decyzje, jak też przeprowadzić kontrolę. (Lista obecności komisji stanowi załącznik  

do protokołu.)  

 

obecni na posiedzeniu: 

1) Jarosław Schumacher   – przewodniczący  

2) Teresa Kropidłowska  – zastępca przewodniczącego    

3) Mirosława Dalecka     – członek  

4) Waldemar Goliński  – członek  

 

Spoza komisji w posiedzeniu udział wziął: Andrzej Gąsiorowski – Dyrektor Powiatowego 

Centrum Pomocy Rodzinie w Chojnicach. 

   

Zgodnie z § 39 ust. 2 Statutu Powiatu Chojnickiego członkowie komisji otrzymali 

upoważnienia do przeprowadzenia kontroli.  

 

Ad. 2  

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher zaproponował następujący porządek obrad:  

1) Otwarcie posiedzenia i stwierdzenie quorum. 

2) Przyjęcie porządku obrad. 
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3) Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia komisji. 

4) Kontrola w zakresie spraw formalno – prawnych, merytorycznych i finansowych 

Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Chojnicach. 

5) Opracowanie planu kontroli Komisji Rewizyjnej na 2018 rok.  

6) Wolne wnioski i zapytania – zakończenie. 

 

Przedstawiony porządek obrad został przyjęty przy 4 głosach za.  

 

Ad. 3 

 

Protokół z poprzedniego posiedzenia komisji został przyjęty przy 4 głosach za.  

 

Ad. 4  

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher przedstawił członków komisji i omówi zakres 

przeprowadzanej kontroli zgodnej z planem kontroli Komisji Rewizyjnej uchwalonym przez 

Radę Powiatu Chojnickiego (uchwała nr XXI/231/2016 z 22 grudnia 2016 r.).  

Przewodniczący poinformował, że zgodnie z § 39 ust. 1 Statutu Powiatu Chojnickiego 

kontrola obejmie następujące sprawy:  

1) formalno – prawne w zakresie: statut, regulaminy, zarządzenia, instrukcje 

bezpieczeństwa przeciwpożarowego i bhp,   

2) merytoryczne w zakresie: stan zatrudnienia na stanowiskach urzędniczych, 

kwalifikacje pracowników, zakresy czynności pracowników, pracownicy obsługi, 

baza lokalowa – wyposażenie, zapotrzebowanie w ciepło, energię elektryczną,  

3) finansowe w zakresie: dekretacja dowodów księgowych/wniosków o zaangażowanie 

środków, dochody i wydatki na poszczególne zadania PCPR z podziałem na działy, 

rozdziały, paragrafy oraz obsługa: Powiatowego Zespołu ds. Orzekania  

o Stopniu Niepełnosprawności, PFRON, refundowanie tworzonych stanowisk  

dla osób niepełnosprawnych, pożyczki na rozpoczęcie pracy przez osoby 

niepełnosprawne, wydatki związane z ogrzewaniem, zabezpieczeniem obiektu itd.  

 

W zakresie spraw formalno-prawnych  
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Dyrekcja kontrolowanej jednostki przedstawiła następującą dokumentację formalno - prawną:  

1. Uchwałę Nr XIII/151/2012 Rady Powiatu Chojnickiego z dnia 22 lutego 2012 r.  

w sprawie nadania Statutu Powiatowemu Centrum Pomocy Rodzinie w Chojnicach. 

2. Uchwałę Nr 311/2016 w sprawie uchwalenia Regulaminu Organizacyjnego 

Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Chojnicach. 

3. Zarządzenie nr 1/2005 z dnia 10 stycznia 2005 r. w sprawie regulacji terminu 

złożonych faktur na dofinansowanie ze środków PFRON. 

4. Zarządzenie nr 1/2016 z dnia 2 lutego 2016 r. w sprawie powołania komisji 

Zakładowego Funduszu Świadczeń Socjalnych w PCPR Chojnice. 

5. Zarządzenie nr 2/2016 z dnia 2 lutego 2016 r. w sprawie wprowadzenia regulaminu 

rekrutacji i udziału w projekcie ,,Lepsze jutro”. 

6. Zarządzenie nr 3/2016 z dnia 5 lutego 2016 r. w sprawie powołania komisji 

rekrutacyjnej do przeprowadzenia naboru na wolne stanowisko urzędnicze w PCPR 

Chojnice. 

7. Zarządzenie nr 4/2016 z dnia 4 marca 2016 r. w sprawie przyjęcia regulaminu 

pilotażowego programu PFRON pn. ,,Aktywny Samorząd”. 

8. Zarządzenie nr 5/2016  z dnia 31 marca 2016 r. w sprawie zmiany załącznika nr 1  

do zarządzenie 32/2014. 

9. Zarządzenie nr 6/2016 z dnia 1 kwietnia 2016 r. w sprawie planu kontroli w PCPR 

Chojnice. 

10. Zarządzenie nr 7/2016 z dnia 13 maja 2016 r. w sprawie ogłoszenia otwartego naboru 

partnerów spoza sektora finansów publicznych na zawarcie partnerstwa w celu 

przygotowania i realizacji projektu. 

11. Zarządzenie nr 8/2016 z dnia 6 czerwca 2016 r. w sprawie powołania komisji 

konkursowej w celu opiniowana złożonych ofert w ramach otwartego naboru 

partnerów spoza sektora finansów publicznych na zawarcie partnerstwa w celu 

przygotowania  

i realizacji projektu. 

12. Zarządzenie nr 9/2016 z dnia 10 czerwca 2016 r. w sprawie organizacji konkursu 

plastycznego dla dzieci z rodzin zastępczych i rodzinnych domów dzieci ,,Gdy 

dorosnę zostanę…”. 

13. Zarządzenie nr 10/2016 z dnia 19 września 2016 r. w sprawie powołania Zespołu ds. 

realizacji projektu pod nazwą ,,Daj się zaktywizować po 30”. 
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14. Zarządzenie nr 11/2016 z dnia 19 września 2016 r. w sprawie wprowadzenia 

regulaminu rekrutacji i uczestnictwa w projekcie ,,Daj się zaktywizować po 30”. 

15. Zarządzenie nr 14/2016 z dnia 29 grudnia 2016 r. w sprawie przeprowadzenia 

inwentaryzacji. 

16. Instrukcję bezpieczeństwa przeciwpożarowego i bhp. 

 

Nie stwierdzono żadnych uchybień formalno – prawnych w kontrolowanej dokumentacji. 

Dokumentacja powyższa jest na bieżąco aktualizowana i dostosowana do potrzeb placówki. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: statut jest z 2012 roku i został zmodyfikowany w tym roku, 

ponieważ poprzedni był z 2006 roku w związku z tym, że weszła ustawa o pieczy zastępczej  

i ona wprowadzała istotne zmiany, ponieważ trzeba było powołać organizatora pieczy 

zastępczej w związku z tym też trzeba było dokonać zmiany statutu stąd też statut został 

zmieniony i jest obowiązujący do dzisiaj, jest krótki ponieważ tak jak prawnicy mówią  

w statucie nie powielamy tego co jest zapisane w ustawie, bo to jest w ustawie czy  

w rozporządzeniach i ono już określa zadania więc nie ma potrzeby żeby to powielać jeszcze 

w statucie. Statut określa podstawowe w tym zakresie działania, które podejmuje Powiatowe 

Centrum Pomocy Rodzinie i to co jest ewentualnie nałożone na centrum.  

Jest też regulamin organizacyjny, który jest bardziej szczegółowy. Regulamin jest 

uchwalany przez zarząd powiatu. Regulamin, który obowiązuje nas jest z 2016 roku  

i on określa już tutaj bardzo konkretnie podział zadań, stanowiska, zakres odpowiedzialności. 

Regulamin jest modyfikowany częściej ze względu, że jeżeli coś się zmienia w przepisach  

a u nas w tej chwili się często zmienia czy chociażby nawet w zakresie przepisów Kpa, 

przepisy dotyczące finansów się ciągle zmieniają. 

 

Pani Radna M. Dalecka: na lepsze?  

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: trudno powiedzieć czy na lepsze, bo niestety jest więcej 

obostrzeń i w związku z tym pewnie większa odpowiedzialność, ale nie przeszkadza, także 

jest regulamin on jest bardzo szczegółowy i to jest kilkanaście stron, które określają zadania. 

Oprócz tego jest oczywiście regulamin pracy, który dotyczy pracowników w kwestii 

wynagradzania, urlopowania, nagród premii, czasu pracy, w jakich godzinach pracujemy  

to wszystko musi być określone w regulaminie pracy. Wiele jest też przepisów, które  

są zarządzeniem dyrektora wydawane i one dotyczą gospodarowania finansowego,  
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kto podpisuje, kto zatwierdza, kto ma prawo występowania z wnioskami o zakupy itd. To już 

należy do dyrektora i to jest zarządzeniem dyrektora ustalane.  

 

Pani Radna M. Dalecka: a zarząd powiatu? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: zarząd powiatu nie, tylko określa nam tylko regulamin 

organizacyjny. Natomiast pozostałe kwestie regulują bezpośrednio działanie PCPR-u jest 

określona zarządzeniem dyrektora i ja wtedy już określam bezpośrednio jacy pracownicy 

realizują zadania, w jaki sposób, kwestie właśnie kto może występować o finansowanie, kto 

podpisuje, kto zatwierdza, bo to zawsze musi być, to nie jest że jedna osoba. Dyrektor jest tą 

ostatnią instancją, ale tak na dobrą sprawę tych osób występujących w finansach jest kilka. 

 

Pani Radna M. Dalecka: kto jest zastępcą panie dyrektorze? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: zastępcą jest pani Elżbieta Kopp – Ostrowska, która jest 

jednocześnie organizatorem pieczy zastępczej. Ona jest szefem tego zespołu pieczy zastępczej 

i od ubiegłego roku jest zastępcą dyrektora. Do tamtej pory nie miałem zastępcy. 

 

Pani Radna M. Dalecka: tak właśnie wydawało mi się, że pan dyrektor sam. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: natomiast w związku z tym, że teraz właśnie są obostrzenia 

w przepisach choćby nawet chorobowego osoby, która pracuje na stanowisku kierowniczym, 

że po prostu nie może się pojawiać w pracy, nie może podpisywać żadnych pism, bo to może 

być odbierane jako złe korzystanie ze zwolnienia lekarskiego, ponieważ mi się zdarzyło  

w ubiegłym roku, że trafiłem do szpitala, nie było mnie cztery tygodnie. W związku z tym 

była konieczność powołania zastępcy. 

 

Pani Radna M. Dalecka: placówka musi działać. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: poprzednio było tak bardziej liberalnie, że rzeczywiście ja  

w trakcie zwolnienia to mogłem podejść i pewne rzeczy podpisać, a teraz jest strach, bo jeśli 

ZUS poweźmie taką wiadomość to może wystąpić o kontrolę i pozbawić zasiłku 

chorobowego. To też ułatwia, bo wiadomo, że jak są dwie osoby kierownicze to jest łatwiej. 

Zakres odpowiedzialności jest podzielony na bieżące działanie. Oczywiście pełen zakres 
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odpowiedzialności jest dyrektora, ale przynajmniej wiemy, że mamy te swoje działki, które 

pilnujemy i jest łatwiej, zawsze możemy coś przemyśleć, omówić.  

 Zarządzenie w sprawie regulacji terminów ważności faktur na dofinansowanie ze 

środków PFRON. Oprócz tego trzeba powiedzieć tak, że PCPR to jest kilka różnych 

zagadnień, które realizujemy. Pierwsza to jest piecza zastępcza czyli organizowanie pieczy 

dla dzieci zarówno w systemie rodzinnym jak i placówek i wszystko co z tym związane. Dwa 

razy do roku ocena dzieci powyżej 3 roku życia. Dzieci do 3 roku życia są oceniane cztery 

razy do roku. Powiem z czym to się wiążę, bo żeby ocenić dziecko to my musimy wystąpić 

do wszystkich jednostek, które z tym dzieckiem pracują: służba zdrowia, szkoła, przedszkole, 

żłobek, jakieś tam środowiska jeszcze tak, bo dotyczy to rodziców biologicznych więc trzeba 

zebrać informacje o rodzicach biologicznych. Jeśli jest potrzeba to zbieramy też informacje 

samoocenę rodzin zastępczych itd. Te dokumenty wszystkie trzeba zebrać, potem kontakt  

z ośrodkiem pomocy społecznej, kontakt z ośrodkiem adopcyjno-opiekuńczym, który jest  

w Gdańsku nasz akurat z którym współpracujemy i te wszystkie kwestie trzeba zebrać. 

Zwołuje się na określony dzień takie posiedzenie zespołu do oceny dziecka w pieczy 

zastępczej, gdzie właśnie uczestniczą wszyscy, których to dotyczy, czyli przedstawiciel 

ośrodka musi być, przedstawiciel tego ośrodka adopcyjnego, pedagog może też być, bo my 

prosimy. Przychodzi powiedzmy pracownik socjalny czy asystent rodziny z ośrodka pomocy 

społecznej. Nasi pracownicy, koordynatorzy, którzy pracują z tą rodziną, rodzice biologiczni 

są zapraszani, dziecko, które jest powyżej 14 roku życia to ma obowiązek uczestniczyć 

również w takim posiedzeniu, ma prawo wypowiedzieć się nawet i potem ostatecznym 

efektem takiej oceny jest podjęcie decyzji co dalej. Najczęściej to jest, że dziecko pozostaje  

w pieczy zastępczej dalej i to jest taka konkluzja, ale te wszystkie dokumenty trzeba zebrać, 

napisać protokół i to jest ocena dzieci. To jest ważna dziedzina, bo to wszystko wiąże się  

z umieszczaniem dzieci w pieczy. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: do którego roku dzieci w pieczy zastępczej? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: do 18 r.ż., bo kiedy osiągnie pełnoletność wtedy jest już 

jakby inna droga, bo wtedy oczywiście on może pozostać w rodzinie zastępczej, bo nikt  

go stamtąd nie wyrzuca jeśli rodzina chce go utrzymać w tej rodzinie to może przebywać  

i nawet również otrzymuje środki takie jak rodzina dostawała na to dziecko, które było 

poniżej 18 roku życia czyli do 1 000 zł czy 1 200 zł. Natomiast jeśli osiągnie pełnoletność to 

kończy się ta piecza związana bezpośrednio z osobą niepełnoletnią tylko jest piecza nad osobą 
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pełnoletnią i wtedy jest jakby zmieniana decyzja. Natomiast również osoba może wyjść  

z rodziny zastępczej czy z placówki i wtedy albo podejmuje własną drogę, jeśli się kształci to 

ma prawo jeszcze wystąpić o świadczenie na kontynuacje nauki i wtedy dostaje 500 zł, bo tak 

jest określona wysokość tego świadczenia i albo wynajmuje sobie mieszkanie, bo my mamy 

mieszkanie chronione gdzie możemy sześciu pełnoletnich wychowanków umieścić przy 

tańszych pieniądzach, które muszą ponosić za to mieszkanie, ale muszą spełniać pewne 

rygory. To nie jest tak, że oni przychodzą i mogą robić co chcą. Są regulaminy, jeśli nie 

przestrzega reguł to po prostu dziękujemy, proszę idź na swoje, nie możesz przebywać, bo nie 

grasz fair. Musieliśmy parę razy podejmować decyzje o rozwiązaniu właśnie umowy na pobyt 

w mieszkaniu chronionym.  

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: wtedy powyżej 18 roku życia rodzina zastępcza 

nie odpowiada za tą osobę? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: jeżeli ona się usamodzielni to nie, ale jeśli pozostaje  

w rodzinie zastępczej to jest tylko tyle, że musi się uczyć to jest warunek. Musi kontynuować 

naukę albo gdzieś w szkole policealnej albo na studiach i wtedy może nawet do ukończenia 

26 lat. Jeśli kończy 26 lat to już się kończy system pieczy zastępczej niezależnie co by dalej 

robiła. Kończy się 26 lat to jest ten ostateczny wiek, przed osiągnięciem 26 lat, jeśli osiągnie 

26 lat to już jest koniec, nie ma pieczy zastępczej.  

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: jeszcze dyrektor mówił o mieszkaniu 

chronionym, że mamy. Jest ono zawsze zajęte? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: nie mieliśmy jeszcze takiego przypadku, że sześć osób było 

w mieszkaniu, zawsze jest tam mniej. Na dzisiaj mamy trzy osoby, ale szykują się kolejne, 

które będą do tego mieszkania wchodziły. Na ul. Piłsudskiego zaraz niedaleko więc mamy 

całkiem dobry nadzór, bo jest blisko więc pracownicy mogą podejść. Jest podpisywany 

kontrakt z osobą, która mieszka w tym mieszkaniu i warunek oczywiście musi się uczyć. 

 

Pani Radna T. Kropidłowska: a jak długo może być w mieszkaniu? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: regulamin to określa, mówi się, że 2 lata. Zazwyczaj nikt 

dłużej nie przebywa, bo albo kończą naukę, bo jak oni przychodzą mają 18 lat. To jeszcze 
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gdzieś się tam uczą a potem jak idą na studia to też wyjeżdżają do innego miasta jeśli  

to są studia dzienne. Natomiast jeśli to są studia zaoczne to zazwyczaj też już tam gdzieś 

szukają sobie mieszkania, zaczynają zakładać rodziny, to wtedy jest już inaczej. Natomiast 

oczywiście w wyjątkowych sytuacjach jakby się coś zdarzyło to zawsze możemy podjąć 

indywidualną decyzje w stosunku do danego wychowanka, że to nie jest, że my ich od razu 

wyrzucamy tylko po prostu to zależy wszystko od sytuacji. Zawsze jest rozważana sytuacja 

indywidualna danego wychowanka.  

 

Pani Radna M. Dalecka: jeżeli wychowanek odchodzi, kończy 18 lat i odchodzi z rodziny 

zastępczej, to zostaje już jakąś wyprawkę na tą samodzielność? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: tak i wtedy są dwa rodzaje świadczeń. Dostaje to przede 

wszystkim na kontynuacje nauki, ale oprócz tego jeszcze ma świadczenie, które jest związane 

z pomocą na usamodzielnienie. W naszym przypadku to jest kwota do 1 500 zł. Kiedy osiąga 

pełnoletność, to są pieniądze, które musi przeznaczyć na zakup jakiegoś sprzętu, który będzie 

mu potrzebny w życiu. To może być łóżko, pościel, szafa i musi przynieść do nas faktury.  

To nie jest, że my to dajemy i koniec. Natomiast oprócz tego kiedy już kończy pobyt w pieczy 

czyli ostatecznie pisze do nas, że skończył naukę i nie będzie więcej się uczył czyli nie ma 

możliwości na kontynuację nauki dostać tych pieniędzy, to wtedy jest pomoc  

na zagospodarowanie w formie rzeczowej i to jest wtedy kwota do 6 600 zł maksymalnie.  

W zależności od długości lat pobytu w pieczy zastępczej. Jeśli powyżej 3 lat to jest zazwyczaj 

pełna kwota. Natomiast jeśli mniej to wtedy ta kwota mniejsza. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: a jak już ma swoją rodzinę to już nie ma 

możliwości mieszkania? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: w mieszkaniu chronionym nie, bo to jest mieszkanie dla 

pełnoletnich wychowanków. Tam nie ma dla rodzin. Wtedy samodzielnie musi szukać 

mieszkania gdzieś na zewnątrz.  

 

Pani Radna T. Kropidłowska: jak się dzieci odbiera takim rodziną po kontrolach i są takie 

przypadki, że zabiera się rodzinom zastępczym dzieci, bo nie spełniają warunków, które 

powinni, bo były takie przypadki pokazywane w telewizji na przykład, że dzieci biją, 

maltretują rodziny zastępcze. 
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Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: w rodzinach zastępczych to jest indywidualnie rozpatrywane 

wtedy i wtedy sprawa badana jest przez prokuraturę jeśli to jest przemoc, bo jeśli 

molestowanie czy cokolwiek innego to wtedy jest badana przez prokuraturę i oceniana jest 

osoba, która pełniła funkcje rodziny zastępczej. Natomiast jeśli to są takie przypadki skarg, 

gdzie może to nie jest prokuratorskie, ale my stwierdzamy. To my występujemy do sądu  

i to sąd ostatecznie wtedy podejmuje decyzje. Najczęściej jeśli jeszcze sąd to jest potrzeba 

kieruje na badanie do RODK-u.  To jest taki ośrodek badania dziecka i rodziny przy sądzie, 

gdzie są psycholodzy i oni oceniają czy ta rodzina jest wydolna, bo często jest tak, że bo my 

też występujemy bo na przykład są dziadkowie opiekunami dzieci i nie radzą sobie 

kompletnie. Dowiadujemy się, że w grę wchodzą narkotyki, papierosy, wódka, prostytucja 

nawet bo gdzieś tam mamy nawet takie sygnały. To my wtedy podejmujemy kroki  

w kierunku oceny czy ta rodzina jest wydolna i jeśli sąd określi, że rzeczywiście dziadkowie 

są niewydolni ze względu na wiek, na jakąś percepcje też. Nie są w stanie to podejmują 

decyzje o rozwiązaniu takiej rodziny. Dla takiego nastolatka, to jest perspektywa placówki, bo 

innego wyjścia nie ma, rodzina go nie weźmie.  

 

Pani Radna M. Dalecka: czy nadal jest zapotrzebowanie na rodziny zastępcze? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: cały czas, bo my nie wiemy. Tak jak mówiłem na sesji 

kiedyś, styczeń i wiadomo, że szóstkę dzieci natychmiast do odebrania. Dobrodziejstwem  

są jeszcze te rodzinne domy dziecka, bo to są takie większe rodziny zastępcze. W prawdzie 

przepis określa ile maksymalnie może być dzieci w takiej rodzinie zawodowej na przykład,  

że od trzech do sześciu, ale za zgodą rodziny możemy więcej, szczególnie wtedy kiedy  

jest rodzeństwo i nie można tego rodzeństwa rozdzielić. To wtedy my mamy możliwość 

umieszczenia większej ilości dzieci. Te rodzinne domy dziecka niektóre to mają nawet 

dziesięcioro dzieci. Po prostu wtedy takie decyzje możemy podjąć. Natomiast jak była  

ta placówka typu rodzinnego właśnie w Czersku, gdzie ona była traktowana jako publiczna 

prowadzona przez powiat mimo, że prowadziły osoby fizyczne to niestety mieliśmy określone 

8 miejsc i nie mogliśmy więcej dzieci umieścić. Musieliśmy co miesiąc do urzędu 

wojewódzkiego pisać, więc dla nas te rodzinne domy dziecka, które powstały na bazie ustawy 

z 2012 roku są lepszym rozwiązaniem, ponieważ nie musimy się tak rozliczać z tych miejsc. 

One są zawsze alternatywą, że nawet jak coś się zadzieje takiego nagłego i nie ma gdzie,  

to zawsze jest perspektywa tego rodzinnego, który nam może przyjąć.  
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Pan Radny W. Goliński: z perspektywy czasu pan bardziej postrzega, że taki rodzinny dom 

dziecka jest lepszy od takiej placówki? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: oczywiście, że jest lepszy, dlatego że tak placówka to jest jak 

jednostka finansów publicznych. Musi mieć swój budżet, rozdziały, paragrafy i tylko może 

wydawać w ramach tego co ma na paragrafie. Natomiast rodzinny dom dziecka dostaje od nas 

na dziecko 1 000 zł albo 1 200 zł jeśli jest dziecko niepełnosprawne i on nie musi żadnych 

faktur nam przedstawiać. On nie musi się liczyć z żadnymi paragrafami w ramach, których  

te pieniądze może wydawać. Oprócz tego taki rodzinny dom dziecka rodzina zawodowa 

powyżej czterech dzieci może dostać od nas na utrzymanie domu, mieszkania czyli u nas  

to akurat wprowadziliśmy regulamin, że raz na kwartał, bo oni składają do nas wniosek  

o rozliczenie kosztów utrzymania mieszkania, domu i przedkładają nam wszystkie rachunki 

jakie mają za opał, ogrzewanie, gaz, energię elektryczną, wodę, telefon, internet, telewizję 

kablową wszystko co może w tym domu być i my mamy określony limit, że jest to nie więcej 

niż 1 100 zł na miesiąc czyli jak w kwartale rozliczamy to jest 3 300 zł. Jeśli przekracza  

tą kwotę to dostanie 3 300 zł. Jeśli nie przekracza to dostanie tyle na ile złoży. My oceniamy  

i tutaj bierze się pod uwagę opiekunów i dzieci w pieczy, nie bierze się dzieci własnych czyli 

te koszty dzieli się tylko na te osoby, które są związane z pieczą czyli dzieci w pieczy plus 

rodzice, a dzieci biologicznych się własnych nie bierze pod uwagę. Raz na 5 lat ma prawo 

ubiegać się do 5 000 zł o środki na remont mieszkania. 

 

Pan Radny W. Goliński: to są dobre rozwiązania. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: więc to też ułatwia mu, bo wiadomo mieszkanie po jakimś 

czasie trzeba malować więc te 5 000 zł pozwala na rozwiązanie tych kwestii. Może 

oczywiście się starać na przykład o kwotę mniejszą. Co roku na przykład o 1 000 zł, ale to my 

oceniamy jeżeli jest potrzeba, bo też się nie daje tylko żeby dać, ale to musi być potrzeba  

i z tego też trzeba się rozliczyć więc wtedy my oceniamy czy jest potrzeba, ale to w przeciągu 

5 lat to jest maksymalnie 5 000 zł, które może od nas otrzymać. Mamy oprócz tego  

pan starosta zdecydował żeby dawać środki na przyjęcie dziecka do rodziny czyli jeżeli jest 

dziecko przyjmowane po raz pierwszy, trafia z rodziny biologicznej do rodziny zastępczej  

to rodzina może dostać 500 zł albo 1 000 zł w zależności od tego jak to wygląda. 

 

Pani Radna M. Dalecka: jakie potrzeby są tego dziecka. 
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Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: wiadomo, że często dziecko przychodzi tylko z paczką  

a trzeba kupić resztę rzeczy i oprócz tego mamy też regulamin zdarzeń losowych na przykład. 

Jeśli coś się wydarzy w rodzinie co wpłynie na pogorszenie, ktoś zachoruje z tych dzieci  

i na przykład jakieś poważne, że trzeba jechać do lekarza często na przykład samochodem.  

To również może wystąpić o pomoc, o finansowanie pewne i my mamy do 1 000 zł  

na zdarzenia losowe, które są związane z funkcjonowaniem tej rodziny i także raz w roku 

rodzina może się ubiegać o środki na wypoczynek wakacyjny poza miejscem zamieszkania 

czyli muszą gdzieś wyjechać z tymi dziećmi albo gdzieś je wysłać na kolonie żeby po prostu 

dostać od nas częściowe dofinansowanie kosztów tego wypoczynku wakacyjnego. 

 

Pani Radna M. Dalecka: jeżeli do rodziny trafia na przykład dziecko niepełnosprawne  

to pewnie z PFRON-u mogą domagać się jakby o dodatkowe koszty na dostosowanie 

mieszkania dla tego dziecka czy nie ma takiej sytuacji? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: też się zdarzają, ale to na ogólnych warunkach  

tak jak wszystkie osoby niepełnosprawne. My tutaj nie wyróżniamy, że jest to rodzina 

zastępcza i w pierwszej kolejności musimy dać. Nie, musi złożyć wniosek tak jak wszyscy 

inni, którzy składają wnioski na likwidacje barier architektonicznych i wtedy oczywiście 

brani są pod uwagę według kryteriów takie jakie stosuje do wszystkich niepełnosprawnych.  

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: tylko kwota jest inna 1 000 zł albo 1 200 zł. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: znaczy to jest tylko w przypadku jeśli dziecko ma orzeczenie 

o stopniu niepełnosprawności to dostaje od nas 200 zł więcej niż dziecko zdrowe. 

 

Pani Radna M. Dalecka: dużo więcej się wydaje na to dziecko ze względu na chorobę. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: oprócz tego kolejne zadanie, które realizujemy to są środki 

algorytmowe Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych i programy, 

które na przykład program ,,Aktywny Samorząd”, program wyrównywania różnic między 

regionami III i w tej chwili jest uruchomiony program dla osób niepełnosprawnych 

poszkodowanych w nawałnicy i to są te trzy programy, które oprócz tych algorytmowych 

środków realizujemy. Tu są trzy osoby, które pracują i nadzorują poszczególne dziedziny, bo 

tam mamy środki ortopedyczne i przedmioty pomocowe jako jedno, sprzęt rehabilitacyjny. 
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Potem mamy likwidacje barier funkcjonalnych czyli barier w komunikowaniu, technicznych  

i architektonicznych i mamy pomoc dla stowarzyszeń osób niepełnosprawnych realizujących 

zadania na rzecz osób niepełnosprawnych w realizacji różnych zadań związanych  

z uspołecznieniem tych osób czyli wszelkiego rodzaju tam jakieś spotkania, wyjazdy 

integracyjne czy tam powiedzmy jakieś inne rzeczy, które oni organizują dla osób 

niepełnosprawnych żeby ich aktywizować społecznie i te zadania realizujemy, a w ramach 

programu ,,Aktywny Samorząd” tam jest sprawa studentów, którzy się uczą 

niepełnosprawnych, że mają możliwość ubiegania się o środki sfinansowanie czesnego, części 

kosztów dojazdów na przykład na studia. Mamy osoby, które chcą dostosować samochód dla 

osoby niepełnosprawnej, na zakup protez trzeciej generacji tych modularnych. To są bardzo 

drogie sprzęty, wózków mieliśmy do tej pory. Wózków elektrycznych w tej chwili nie ma,  

ale jest właśnie możliwość remontu wózka, zakupu akumulatorów w ramach tego programu. 

 

Pani Radna M. Dalecka: do jakiego procentu mogą się domagać czy mogą liczyć  

na dofinansowanie? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: nie ma określonej kwoty. Natomiast my jakby oceniamy,  

bo oni składają jakieś zapotrzebowanie, bo gdzieś tam robią wycenę więc składają nam 

zapotrzebowanie i my wtedy oceniamy na ile ewentualnie jesteśmy w stanie, bo też jesteśmy 

limitowani środkami, które dostajemy na ten fundusz. Jeśli chodzi o studentów to jest bardzo 

różnie. Można nawet ponad 3 000 zł dostać na to czesne, także tutaj nie ma jakiś tam 

ograniczeń. Natomiast my limitujemy ewentualnie te inne rzeczy, bo też wiemy ile może  

co kosztować, że akumulator jeśli kosztuje 800 zł to przecież nie damy mu 2 000 zł, bo po co. 

Tym bardziej, że on musi się z tego rozliczyć. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: ja miałem taką dziewczynę, która chciała się 

uczyć, ale niepełnosprawna z tego tytułu, że tam ma bezwład nóg. Ona skończyła szkołę, 

potem tutaj taki wniosek napisała, dostała na ten wózek dofinansowanie, wyremontowała, 

zrobiła i zupełnie inne dziecko.    

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: program wyrównywania różnic między regionami to jest 

program dla samorządów i jednostek samorządu terytorialnego, gdzie jest finasowanie 

różnych zadań  m.in. w tym roku została zamontowana winda w gimnazjum na ul. 

Młodzieżowej właśnie z tych pieniędzy dofinansowana 150 000 zł, zakupione zostały dwa 
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busy do Warsztatów Terapii Zajęciowej w Brusach i Środowiskowego Domu Samopomocy  

w Chojnicach. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: w Czersku też mają.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: kiedyś był kupiony w ramach tego nie było, to było 80 000 zł 

i Przedszkole Bajka też dostało dofinansowanie na zrobienie pochylni dojazdowej dla 

niepełnosprawnych, także te cztery rzeczy i takie cztery wnioski zostały złożone  

i na wszystkie dostaliśmy dofinansowanie z czego się bardzo cieszymy, bo to dużo nam 

pomogło. W tej chwili ten program jest dalej uruchomiony, już jest ogłoszenie, że zbieramy 

wnioski do końca stycznia przyszłego roku i jeśli się pojawią to oczywiście będziemy 

występowali, bo oprócz tego jeszcze powiat sam może wystąpić, ponieważ nie może przez 

PCPR tylko sam występuje powiat, bezpośrednio do oddziału wojewódzkiego w ramach tego 

programu. Wiem, że też w jednej ze szkół było robione WC. 

 

Pani Radna T. Kropidłowska: panie dyrektorze kościół może ubiegać się o podjazd  

dla niepełnosprawnych? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: kościół może, ale nie wiem czy nie przez urząd 

marszałkowski, bo fundusz jest podzielony na różne części, jest ta część powiatowa, jest ta 

część wojewódzka, są programy specjalne i w ramach tych programów to dotyczy jednostek 

samorządu terytorialnego. Natomiast inny mogą korzystać w ramach innych środków, które 

są ewentualnie m.in. w urzędzie marszałkowskim, bo tam są środki, które mają do dyspozycji 

większe. Program z nawałnic to oczywiście, który teraz realizujemy, już praktycznie 

dostaliśmy pierwszą transzę. Wprawdzie niewielką, bo tylko 46 000 zł, ale zapotrzebowanie 

złożone zostało na ponad 600 000 zł i w tej chwili przygotowujemy się do realizacji już pełnej 

takiej czyli zaczynamy wypłacać pieniądze pierwsze i czekamy na dalsze pieniądze, które 

będą uruchomione. W ramach modułu pierwszego to jest 2 000 zł na każdą osobę 

niepełnosprawną, która została poszkodowana w nawałnicy, a które w ramach tego 

mieszkania czy domu, który został poszkodowany wydana została decyzja ośrodka pomocy 

społecznej o przyznaniu zasiłku celowego do 6 000 zł i wtedy tu ma prawo ubiegać się na 

każdą osobę niepełnosprawną 2 000 zł. Nie ma tu ograniczenia do tylko pełna kwota 2 000 zł 

na każdą osobę niepełnosprawną. Jest jeszcze moduł drugi dla osób, które zostały 
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poszkodowane w nawałnicy, ponieważ uległ uszkodzeniu jakiś sprzęt, który mieli  

do dyspozycji. 

 

Pani Radna M. Dalecka: czy te osoby same muszą się do państwa zgłosić? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: tak, znaczy my to ogłosiliśmy, jest to na naszej stronie,  

ale oprócz tego jeszcze też były informacje na stronie starostwa. 

 

Pani Radna M. Dalecka: Markowi by trzeba było powiedzieć, bo tam wiem, że Marek  

na sesji którejś zgłosił. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: osoby, które Marek zgłaszał są uwzględnione, ponieważ pan 

starosta już mnie zobowiązał do sprawdzenia czy te osoby, które zgłaszał też są już 

uwzględnione. One złożyły wniosek więc ja mam potwierdzenie i na pewno dostaną także 

tutaj jest ta sprawa załatwiona. Tak to wygląda jeśli chodzi o tą drugą część.  

Teraz trzecia część to jest Powiatowy Zespół ds. Orzekania o Niepełnosprawności. 

Jest to w prawdzie odrębny twór, który ma swoje finanse, bo to jest budżet państwa czyli  

to przychodzi od wojewody i zespół zajmuje się wydawaniem orzeczeń o niepełnosprawności  

i stopniu niepełnosprawności. Na początku roku jest zawsze trudno, ponieważ my zostajemy 

budżet bardzo taki słabo skrojony. To jest zazwyczaj kwota znacznie odbiegająca od tego  

co my potrzebujemy, bo to jest około 200 000 zł. Natomiast prawda jest taka, że pod koniec 

roku niestety dopiero pod koniec roku jest zwiększane z rezerwy budżetowej państwa i udaje 

nam się pozyskać środki w pełnej wysokości, chociaż ja bym wolał, żebym takie środki miał 

do dyspozycji od początku roku, bo wtedy wiem jak mogę organizować orzekanie, jak mogę 

te składy formować, a często jest tak, że jak się kończy kwartał ze względu na to, że nie 

możemy przekroczyć finansów, które mamy do dyspozycji, bo jest dyscyplina finansów 

publicznych. W związku z tym muszę wstrzymać rachunki do lekarzy do wypłaty na kolejny 

kwartał żebym mógł zapłacić. Ja bym wolał płacić na bieżąco czemu mam wstrzymywać,  

ale ze względu na to, że nie możemy przekroczyć środków. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: na koniec roku dostajesz tyle ile chciałeś? 
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Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: zazwyczaj tak, tyle dostaje, że jeszcze udaje nam się pewne 

uzupełnienie sprzętu, który potrzebujemy zrobić, także to jest dobrze, ale ja bym wolał żebym 

miał na początku roku. 

 

Pani Radna M. Dalecka: pan dyrektor mówił, że co roku są te kwoty mniejsze, bo sobie tam 

sprawdziłam na sesji była o tym mowa, że w 2016 roku było 210 000 zł, w 2017 – 230 000 zł, 

ale zawsze to jeszcze okroją. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: zazwyczaj jest tak, że jak jest budżet przyjmowany 

przysyłają informacje jakie są środki przeznaczone na dane zadanie, które realizuje powiat  

w imieniu wojewody to przychodzi jakaś tam kwota. Rada Powiatu przyjmuje ją do budżetu 

w takiej wysokości jak określił wojewoda i potem gdzieś tam na początku stycznia 

przychodzi z urzędu wojewódzkiego informacja, że te środki zostają tam zmniejszone, bo oni 

szukają jakiejś rezerwy gdzieś tam na coś potrzebują i w związku z tym akurat z tych 

pieniędzy, ponieważ to są ich pieniądze. 

 

Pani Radna M. Dalecka: potem to zwracają. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: potem to zwracają nam, bo na przykład w tym roku 

dostaliśmy w październiku, w ubiegłym roku w listopadzie dostaliśmy. To jest trochę późno, 

bo potem zostaje listopad, grudzień wiadomo jaki jest. My praktycznie do 15 grudnia robimy 

orzekanie a potem to już jest tylko rozliczanie, bo co robić jak święta przychodzą. Potem 

lekarze też chcą wziąć wolne, mają zajęcia gdzieś tam indziej więc też musimy na to patrzeć  

i w związku z tym są pieniądze, ale dzięki temu możemy funkcjonować, nie jest źle także 

cieszmy się z tego. 

 

Pani Radna M. Dalecka: jest dużo różnych zadań. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: oprócz tego jest tak: nadzór nad DPS-em i Warsztatami 

Terapii Zajęciowej, także tutaj też, bo w imieniu starosty dyrektor PCPR-u kieruje osoby do 

Domu Pomocy Społecznej. To jest wydawana decyzja administracyjna, to nie jest tak, że ta 

osoba po prostu znajduje sobie miejsce i tam idzie. Musi być wydana decyzja administracyjna 

w związku z tym ten nadzór musi być. On odbywa się poprzez tak, że kontrole które 

realizujemy nad warsztatami czy nad Domem Pomocy Społecznej. Przynajmniej raz w roku 
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jest prowadzona kontrola merytoryczna funkcjonowania placówek. Tak samo my realizujemy 

kontrole w imieniu zarządu powiatu rodzin zastępczych. Też mamy jakiś tam harmonogram 

i na podstawie tego zespół kontrolny, najczęściej to jestem ja, bo to nie mogą być osoby te, 

które zajmują się bezpośrednio pieczą więc my tutaj mamy to inaczej zorganizowane i tak 

przypadło, że ja muszę być zawsze. Po prostu kontrolujemy też rodziny. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: te WTZ-ty to jest wymysł Pana Boga chyba. 

Super ile tam jest osób, które kiedyś nie widziały świata, a dziś na wózkach wszystkich 

przywożą, odwożą, na wycieczki jadą.  

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: mają się przepisy zmienić w tym sensie, że jakby chcą 

egzekwować, że aktywizacja zawodowa w WTZ-ach nie może być tak długa, że niektóre 

osoby. Tak jak 17 lat temu został założony warsztat to one do tej pory 17 lat i nic się nie 

dzieje innego. W tym kierunku przepisy mają iść żeby. W związku z tym też jest propozycja, 

bo akurat byłem na takim spotkaniu PFRON, gdzie dyrektorzy dyskutowali na temat właśnie 

tej ustawy i jest taka propozycja żeby właśnie przy WTZ-ach powstawały jakieś kluby czyli 

podobnie jak kiedyś Środowiskowy Dom Samopomocy, gdzie te osoby po prostu nie są w 

WTZ-cie ale przy WTZ-cie jest jakiś klub zawodowy, gdzie one mogą funkcjonować. My też 

postulujemy żeby była możliwość utworzenia spółdzielni socjalnej przy WTZ-cie. Mają 

środki, mają możliwości prowadzenia różnych tych swoich warsztatów. W związku z tym 

mają możliwość realizowania i gdyby mogli jeszcze sprzedawać rzeczy i te pieniądze 

pozyskane wykorzystać na potrzeby warsztatu, bo dzisiaj tak jak na przykład w Chojnicach. 

 

Pani Radna M. Dalecka: jest jedna czy więcej spółdzielni socjalnych, bo jest przy parafii 

wiem, że jest taka spółdzielnia socjalna.  

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: jest spółdzielnia chojnicka pana Marka Pestki, której jest 

szefem. Ona funkcjonuje m. in. koło Eksperymentarium. 

 

Pani Radna M. Dalecka: tam na ul. Człuchowskiej słyszałam. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: kiedyś było przy kościele, ale oni się przenieśli, bo oni  

są albo tutaj przy Eksperymentarium i są w Malachinie. On kupił tą starą salę gimnastyczną  

i wyremontował i tam jest spółdzielnia socjalna. 
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Pani Radna M. Dalecka: czyli to się ma coraz lepiej ta spółdzielnia socjalna. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: oni tam całkiem dobrze, świeczki robią dla Caritasu to mają 

się dobrze, przecież oni mają takie obroty, robotę mają cały czas, robią paschaliki  

na Wielkanoc albo robią na Boże Narodzenie świeczki adwentowe.  

 

Pani Radna M. Dalecka: teraz jak się z Chojnic przenieśli to ludzie dojeżdżają? 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: w Chojnicach jest i w Czersku. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: tak tutaj jest, też produkcje mają, bo mieli już zaprzestać. 

Pan Marek Pestka deklaruje, że tutaj będzie tylko pakowanie tych wszystkich świec. 

Natomiast nie będzie już produkcji, ale zobaczymy. Na razie tutaj ta produkcja też jest 

realizowana, ale ja mówię o spółdzielniach socjalnych, które mogłyby powstać przy 

Warsztatach Terapii Zajęciowej, gdzie właśnie ci uczestnicy warsztatów pod nadzorem  

WTZ-ów mogliby funkcjonować, żeby właśnie była ta rotacja, była możliwość  

i przemieszczania, że nie siedzą tylko w jednym miejscu, gdzie już się przyzwyczaili i nic 

innego tylko po prostu, żeby zdobywali nowe doświadczenia. Teraz właśnie my tu 

wnioskujemy, ja tu m.in. podnosiłem, że mamy takie warsztaty, które są kilkanaście lat i tak 

jak tu u nas to oni tam weszli do tego baraku, trochę go przystosowali. Na ten czas kiedy oni 

tam wchodzili to były tam wystarczające, ale po kilkunastu latach to wiadomo, że to wszystko 

się dekapitalizuje. Pieniędzy na to, żeby to remontować nie ma. Dzisiaj nawet te warsztaty 

wymagałyby rozbudowy, bo oprócz tego, że powstałby jakiś klub aktywizujący czy właśnie 

spółdzielnia socjalna to jeszcze trzeba myśleć o mieszkaniach chronionych dla tych 

wychowanków, bo rodzice ich umierają, oni się stają coraz starsi, pozostaje im tylko DPS,  

a wiadomo jak jest w DPS-ie z miejscami. Ja to wiem, bo jak przychodzą do nas na przykład 

to my piszemy oczekiwanie 2,5 roku, 3 lata, a poza tym te osoby często na tyle  

są usamodzielnione w sensie, że ich pobyt w Warsztacie Terapii Zajęciowej doprowadził  

do takiej sytuacji, że one nie są takie zależne, że już wszystko za nich trzeba zrobić. One  

są gotowe do funkcjonowania takiego samodzielnego pod nadzorem więc gdyby było 

mieszkanie chronione, które również by było pod nadzorem WTZ-u to by mogli spokojnie 

tam mieszkać, mogliby jakoś tam pracować i funkcjonować. Czy te zmiany wejdą w życie? 

Nie wiem, bo cały czas proces legislacyjny trwa, zobaczymy. My na pewno postulowaliśmy. 

 



18 

 

Pani Radna M. Dalecka: zapowiedzi były, że dla niepełnosprawnych będzie się zwiększało 

te finanse, ale zobaczymy. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: bardzo dobrze, bo w tych WTZ-ach oni mają 

przygotowanie, bo jak obserwuje mają kuchnię, gdzie się uczą gotować, tam się uczą 

majsterkować. Bardzo fajnie to funkcjonuje tam, w Czersku jak widzę. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: warsztat przygotowuje jedzenie. Oni za to jedzenie  

na przykład tam mając jakieś swoje pieniądze mogliby płacić dzięki temu, to wszystko się 

nakręca, ale zobaczymy. Oprócz tego jest pani księgowa, która niestety musi te wszystkie 

konta obsłużyć, a tych kont mamy kilkanaście. Praktycznie na każde zadanie, które 

realizujemy u nas musimy mieć osobne konto, a to wszystko jedna osoba, która jest księgową 

musi obsłużyć.  

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: kto jest panią księgową? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: pani Wiesława Pietrzak. 

 

Pani Radna M. Dalecka: a ile pan ma tutaj osób w administracji? 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: dojdziemy do tego.  

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: zgodnie z ustaleniami za zarządem powiatu i z panem 

starostą jest przez powiat wyłoniona firma czyli osoba zajmująca się bhp, która obsługuje 

wszystkie jednostki powiatowe i starostwo. Raz w roku podpisujemy jedną umowę  

w starostwie czyli starostwo plus wszystkie jednostki oświatowe i wtedy ta osoba jest do 

dyspozycji. Szkolenie, dopuszczenie do stanowiska pracy w razie gdyby się stał jakiś 

wypadek to osoba jest ta, która będzie protokół sporządzała i te wszystkie dokumenty 

związane z odszkodowaniem, także te wszystkie rzeczy realizujemy właśnie poprzez 

starostwo i nas to kosztuje miesięcznie 130 zł. Jak to podzielimy na wszystkie jednostki  

to wychodzi nam 130 zł, które płacimy. Sami nie bylibyśmy w stanie zatrudnić osoby nawet 

na 0,5 etatu, bo trzeba by było ponad 1 000 zł zapłacić. Natomiast my tutaj mamy więc to  

są znaczne oszczędności, a ta osoba nie jest nam na co dzień potrzebna. Ona jest potrzebna 
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wtedy kiedy przychodzi nowy pracownik, kiedy trzeba przeszkolić pracowników okresowo, 

tak jak jest raz na 3 lata i wtedy wiadomo. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: to mądre rozwiązanie. 

 

Pani Radna M. Dalecka: chyba większość placówek tak robi, bo my też tak mamy. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: u nas w gminie tak nie mamy. 

 

Pani Radna M. Dalecka: tylko u nas każda jednostka ma swojego. Miasto nie poszło  

w tą stronę żeby zatrudnić tak jak w powiecie jednego, tylko my sami wybraliśmy sobie 

behapowca i on nam robił te wszystkie oceny ryzyka zawodowego i te wszystkie inne rzeczy, 

które są niezbędne, które po prostu muszą być i tak samo kontaktujemy się tylko w ramach 

potrzeb, kiedy komuś się kończy badanie.  

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: oczywiście mamy podpisaną umowę z lekarzem, który  

też wykonuje dla nas badania dopuszczające do pracy w ramach medycyny pracy, także  

te sprawy są przestrzegane i wszyscy pracownicy. 

 

Pani Radna M. Dalecka: raczej w takich jednostkach zawsze wszystko jest dobrze, bo  

ja wiem jak pani przychodzi z sanepidu na kontrolę właśnie też, to zawsze mówi, że  

u prywaciarzy to różnie z tym bywa, ale w takich jednostkach właśnie samorządowych  

to najczęściej bywa tak, że nigdy nie znajduje, żeby kogoś tam ominięto, zapomniano itd.,  

że to funkcjonuje raczej zawsze. Zawsze odpowiada dyrektor i nie daj boże gdyby ktoś nie 

miał badania a coś by się stało, to już wtedy jest tragedia. 

 

 

W zakresie spraw merytorycznych  

 

Dyrektor zapoznał komisje ze stanem zatrudnienia, kwalifikacjami oraz zakresami 

czynności pracowników.  

Stan zatrudnienia w Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie przedstawia się 

następująco: dyrektor, sekretarz Powiatowego Zespołu ds. Osób Niepełnosprawnych, starszy 

specjalista (Pełnomocnik ds. Osób Niepełnosprawnych), starszy specjalista ds. WTZ i DPS, 
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starszy informatyk, zastępca dyrektora, starszy specjalista ds. PFRON, główny księgowy,  

starszy specjalista pracy z rodziną, doradca zawodowy, starszy referent (sekretariat), 

pracownik socjalny, starszy referent, koordynator rodzinnej pieczy zastępczej, kierowca, 

psycholog.  

W związku z powyższym liczba etatów wynosi 22. Wszyscy pracownicy oprócz 

kierowcy posiadają wyższe wykształcenie zgodne z zajmowanym stanowiskiem oraz 

posiadają aktualne badania lekarskie, zakresy czynności i są przeszkoleni w zakresie p.poż  

i  bhp.  

Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie w Chojnicach organizowało szkolenia adresowane 

do pracowników pomocy społecznej. 

Dnia 25 listopada 2016 r. odbyło się w Centrum Edukacyjno - Wdrożeniowym  

w Chojnicach szkolenie pn.: „ Zasady udzielania pierwszej pomocy”,  w którym udział wzięło 

32 osoby. Realizatorem szkolenia było Biuro Kompleksowej Obsługi Firm J&J  

s.c. w Malborku.  

Dnia 28 listopada 2016 r. odbyło się w Centrum Edukacyjno - Wdrożeniowym  

w Chojnicach szkolenie pn.: „Rola rodziców zastępczych  w procesie adopcji dzieci 

przebywających w rodzinnej pieczy zastępczej”, w którym udział wzięło 5 pracowników 

Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Chojnicach . Realizatorem szkolenia  

był Pomorski Ośrodek Adopcyjny w Gdańsku.  

Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie w Chojnicach w 2016 r. koordynowało 

organizowane przez Komendę Wojewódzką Policji w Gdańsku szkolenie w zakresie 

postępowania  w sytuacji kryzysowej  mające na celu podniesienia poziomu bezpieczeństwa 

pracowników socjalnych ośrodków pomocy społecznej z terenu powiatu chojnickiego.  

Odbyły się dwa szkolenia,  w których łącznie wzbiło udział 28 osób. Szkolenie prowadzone 

było przez funkcjonariuszy Komendy Wojewódzkiej  Policji w Gdańsku oraz psychologa 

policyjnego. 

 

Administratorem budynku w którym znajduje się PCPR jest CEW. Wszystkie koszty 

ponosi zarządca budynku. Obiekt jest monitorowany poprzez system alarmowy pod nadzorem 

firmy ochroniarskiej. 
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Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie w Chojnicach realizuje zadania powiatu 

(własne i zlecone) zgodnie z ustawą o pomocy społecznej z dnia 12 marca 2004 roku (t. j. Dz. 

U. z 2015 r. poz. 163 ze zm.) zadania  z zakresu rehabilitacji społecznej finansowane  

z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych realizowane na rzecz osób  

z niepełnosprawnością na podstawie ustawy z dnia 27 sierpnia 1997r. o rehabilitacji 

zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych (t. j. Dz. U.  z 2016 r. poz. 

2046 ze zm.) ustawy o wspieraniu rodziny i systemie pieczy zastępczej (t. j. Dz. U  z 2016 r.  

poz.575  

ze zm.), ustawy  o  przeciwdziałaniu  przemocy w rodzinie  z dnia 29 lipca 2005 roku ( Dz. U.  

z 2015 r. poz.1390 ze zm.) oraz innych ustaw. 

PCPR zgodnie z Zarządzeniem Starosty Chojnickiego Nr 64/2011 z dnia  

21 października 2011 roku pełni funkcję organizatora rodzinnej pieczy zastępczej dla 

powiatu chojnickiego.  

 

 Przy Powiatowym Centrum Pomocy Rodzinie Starosta Chojnicki Zarządzeniem  

Nr 26/99 z dnia 23 grudnia 1999 r. powołał Powiatowy Zespół do Spraw Orzekania o Stopniu 

Niepełnosprawności. Od dnia 28 września 2011 roku siedziba PCPR znajduje  

się na ul. Piłsudskiego 30 w Chojnicach. Od lipca 2002 roku zmieniono nazwę zespołu na 

Powiatowy Zespół do Spraw Orzekania o Niepełnosprawności ze względu  

na  orzecznictwo dla osób przed 16 rokiem życia. Obszarem działania zespołu jest teren 

Powiatu Chojnickiego. Aktualnie, aby otrzymać orzeczenie o stopniu niepełnosprawności 

dotyczące spraw poza rentowych, należy złożyć wniosek oraz zaświadczenie lekarskie i inne 

dokumenty medyczne w powiatowym zespole w Chojnicach. 

 

W skład powiatowego zespołu wchodzą: przewodniczący, sekretarz, lekarze, psycholodzy, 

doradcy zawodowi, pracownicy socjalni, pedagodzy. 

Wszystkie osoby należące do zespołu posiadają zaświadczenia wydane przez Ministra 

Gospodarki, Pracy i Polityki Społecznej lub Wojewodę Pomorskiego uprawniające  

do orzekania o niepełnosprawności i stopniu niepełnosprawności zgodnie z posiadanymi 

kwalifikacjami. 

 

Dane dotyczące osób po 16-tym roku życia 
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W 2016 roku zostało przyjętych 1951 wniosków w sprawie wydania orzeczenia  

o stopniu niepełnosprawności. W porównaniu z poprzednimi latami : w 2015 roku - było 2647 

wniosków, a w 2014 - 2439. 

Wydano w 2016 r.  ogółem 2156 orzeczeń w tym: 

1) 2008 z określeniem stopnia niepełnosprawności, 

2) 107 o odmowie ustalenia stopnia niepełnosprawności,  

3) 41 o nie zaliczeniu do żadnego stopnia niepełnosprawności.  

Dla porównania w roku 2015 wydano ogółem 2549 orzeczeń, a w 2014 – 2213. 

 

Dane dotyczące osób przed 16-tym rokiem życia 

W 2016 roku zostało przyjętych 541 wniosków w sprawie wydania orzeczenia  

o niepełnosprawności. W roku 2015 złożono  572 wniosków, a w 2014 – 613.  

Wydano w 2016 r. ogółem 552 orzeczeń w tym:  

1) 439 orzeczeń zaliczających do osób niepełnosprawnych,   

2) 5 o odmowie ustalenia niepełnosprawności,  

3) 108 o nie zaliczeniu do osób niepełnosprawności.  

W roku 2015 wydano ogółem 570 orzeczeń, a w 2014 – 617. 

 

Wydane legitymacje dla osób niepełnosprawnych  

 

 2014 rok 2015 rok 2016 rok 

Liczba wydanych legitymacji 1389 1320 1375 

 

Od dnia 1 lipca 2014 r., na mocy przepisów ustawy z dnia 23 października 2013 r.  

o zmianie ustawy – Prawo o ruchu drogowym oraz niektórych innych ustaw (Dz. U. z 2013 r. 

poz. 1446), zmianie ulegają zasady wydawania kart parkingowych dla osób 

niepełnosprawnych i placówek zajmujących się opieką, rehabilitacją lub edukacją osób 

niepełnosprawnych.  

Od dnia 1 lipca 2014 roku organem wydającym kartę parkingową staje się 

przewodniczący powiatowego zespołu do spraw orzekania o niepełnosprawności 

właściwego ze względu na miejsce stałego pobytu osoby niepełnosprawnej w rozumieniu 

przepisów o ewidencji ludności i dowodach osobistych lub siedzibę placówki. 
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W roku 2016 zostało przyjętych 381 wniosków w sprawie wydania kart 

parkingowych, w 2015 roku 1248, a w 2014 roku - 227. W  roku 2016 wydano 400 kart 

parkingowych, a w 2015 roku – 1245 i 2014 - 226.  

 

Dyrekcja kontrolowanej jednostki poinformowała o programach PFRON, które 

realizuje Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie m.in. program wyrównywania różnic między 

regionami, ,,Aktywny Samorząd”, ,,Pomoc osobom poszkodowanym w wyniku żywiołu  

w 2017 roku”. 

Punkt Interwencji Kryzysowej działający w strukturach Powiatowego Centrum 

Pomocy Rodzinie w Chojnicach został powołany na podstawie Uchwały Nr 116/2015                       

Zarządu Powiatu Chojnickiego z dnia 15 września 2015 roku. Z jego usług bezpłatnie mogli 

skorzystać wszyscy mieszkańcy powiatu chojnickiego. Pomoc udzielana przez Punkt 

Interwencji Kryzysowej obejmowała: konsultacje i wsparcie psychologiczne, konsultacje  

i wsparcie zwłaszcza dla dzieci i młodzieży, doraźną pomoc w nagłych sytuacjach 

kryzysowych: porady, konsultacje, wsparcie psychologiczne dla osób poszkodowanych  

i członków ich rodzin, porady prawne w podstawowym zakresie, pomoc w zakresie 

redagowania pism procesowych, uzyskania informacji o przysługujących prawach  

i uprawnieniach, pokierowanie do odpowiednich instytucji i organów. W ramach Punktu 

Interwencji Kryzysowej PCPR współpracuje ze Specjalistycznym Ośrodkiem Wsparcia dla 

Ofiar Przemocy w Rodzinie w Tucholi w zakresie zabezpieczenia bezpłatnego pobytu poza 

miejscem zamieszkania dla ofiar przemocy.  

W roku 2016 ze wsparcia Punktu Interwencji Kryzysowej skorzystało  

10 mieszkańców powiatu chojnickiego, w tym opieką psychologiczną objęto 3 osoby  

a prawną 7 osób.  

 

Następnie 

 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: u mnie wszyscy pracownicy mają wyższe wykształcenie, 

poza kierowcą. Natomiast wszyscy pozostali mają wyższe wykształcenie. Najczęściej też 

kierunkowe. Pracownicy jeśli chodzi o koordynatorów to są najczęściej pedagodzy, którzy już 
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też mają doświadczenie pewne w pracy z dziećmi, młodzieżą. Właśnie panie, które zajmują 

się organizacją pieczy są to osoby, które nawet mają drugi stopień specjalizacji pracownika 

socjalnego, także mamy doświadczonych. Mamy dwóch psychologów na 0,5 etatu , ponieważ 

raz na 2 lata każda rodzina zawodowa musi być oceniona pod względem predyspozycji  

do prowadzenia rodziny zastępczej. Oprócz tego prowadzimy różnego rodzaju zajęcia 

terapeutyczne, grupy wsparcia dla rodzin także też co jakiś czas organizujemy szkolenie  

w zakresie wypalenia zawodowego. 

 

Pani Radna M. Dalecka: właśnie mnie tak ciekawi ile łącznie pan dyrektor zatrudnia osób? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: jest tam 20 parę osób. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: nie wszyscy na etatach? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: dwóch koordynatorów jest na umowę zlecenie, reszta 

pracowników jest na umowę o pracę.  

 

Pani Radna M. Dalecka: taki zespół wystarcza czy przydałoby się więcej? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: więcej by się przydało, bo mamy czterech koordynatorów,  

a tak na dobrą sprawę przy 150 rodzinach i ponad 200 dzieci to by się przydało, żeby oni nie 

byli tak mocno obciążeni więc żeby częściej mogli do tych rodzin trafiać, ale na tyle ile mamy 

możliwości to realizujemy. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: zaniedbany nikt nie jest? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: nie, to co jest potrzebne to musi być. Od 2011 roku już 

jesteśmy tutaj i pod tym kątem też wyposażaliśmy to wszystko więc są odpowiednie szafy. 

Każde miejsce takie właśnie te wnęki, gdzie była możliwość zamontowania dużych szaf, 

które są pojemne. Udało nam się tutaj po drugiej stronie mamy trzy pomieszczenia po drugiej 

stronie korytarza, szybą podzielone, bo już sześć pomieszczeń takich. My trzy pomieszczenia 

i trzy pomieszczenia jest Poradnia Psychologiczno-Pedagogiczna, gdzie w tych trzech 

pomieszczeniach udało nam się przez te lata tak wygospodarować środki, żeby porządne 

regały na akta. Tu są akta ogólne, na dole mamy też udało nam się odgrodzić pół korytarza, 
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ponieważ wielki taki hol był niepotrzebny. Odgrodziliśmy pół korytarza, zrobiliśmy 

archiwum do zespołu ds. orzekania, bo tam te akta dosyć długo muszą być gromadzone. Też 

udało nam się właśnie wyposażyć w odpowiednie regały także ja się cieszę z tego, że 

corocznie próbujemy coś tam robić żeby też warunki się poprawiały. Na każdym piętrze jest 

też takie pomieszczenie socjalne, gdzie pracownicy mogą sparzyć sobie kawę, coś zrobić 

wspólnie z poradnią gospodarujemy więc czasami jak tam jest potrzeba to też coś wspólnie 

organizujemy. Warunki socjalne są dobre. Natomiast co jedynie, ponieważ uruchomiliśmy 

Punkt Interwencji Kryzysowej i na dzisiaj to się tak odbywa, że kosztem tego organizatora 

pieczy, bo siłą rzeczy tam akurat są psycholodzy i terapeutka, która odpowiada za Punkt 

Interwencji Kryzysowej. Jest taki kącik na dole w korytarzu, tam gdzie jest ta piecza, który 

tak myślałem odgrodzić i wygospodarować takie miejsce na Punkt Interwencji Kryzysowej 

żeby były wyodrębniony z możliwością prowadzenia rozmów intymnych. Natomiast tu jest ta 

trudność, że niestety to wszystko wymaga pozwolenia na budowę i to jest takie uciążliwe 

dosyć. Kiedyś udało nam się odgrodzić mamy pomieszczenie właśnie też z tego holu na dole 

zupełnie odgrodzone, ponieważ pokój spotkań dla rodziców biologicznych z dziećmi, bo oni 

mają prawo spotykać się z dziećmi jeśli wyrażą taką chęć i to może się odbywać albo w domu 

rodziny zastępczej. Gdy rodzina zastępcza nie życzy sobie, bo nie każdy chce wpuszczać 

rodziców biologicznych do domu, to wtedy określa się, że odbywa się to na terenie centrum  

i musi być wydzielone pomieszczenie. Kiedyś mieliśmy takie pomieszczenie, bo tam gdzie 

jest organizator pieczy są dwa pomieszczenia i mieliśmy jedno pomieszczenie, gdzie siedział 

organizator, trzy osoby i drugie pomieszczenie, gdzie było lustro weneckie, że można było 

obserwować co się dzieje jak rodzic przychodzi cały czas, a oni nie widzieli, bo widzieli 

lustro, więc było lustro weneckie i drugie pomieszczenie było na tym spotkaniu. Potem jak 

nam się piecza rozrosła to musieliśmy ten pokój zlikwidować i w to miejsce wtedy jeszcze, 

ponieważ to było świeżo tutaj prawie, że po oddaniu do użytku i nikt tego nie dochodził 

wygospodarowaliśmy po odgradzając część korytarza przeszklonymi na aluminiowych 

stelażach szybami i odgrodziliśmy takie pomieszczenie, położyliśmy wykładziny, 

rozstawiliśmy taki sprzęt i tam teraz odbywają się te spotkania.  

Przydałby nam się Punkt Interwencji Kryzysowej. Bardzo mocno liczyłem,  

że w związku z tym remontem na ul. Igielskiej, gdzie było planowane to Centrum Wspierania 

Dziecka i Rodziny uda się wygospodarować jakieś pomieszczenie. Ze względu na to,  

że niestety wiemy iż ósmego było otwarcie ofert. Nikt się nie zgłosił na przetarg. Myśmy 

pozyskali w ramach projektu z ministerstwa 100 000 zł i niestety prawdopodobnie  
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te 100 000 zł trzeba będzie oddać, bo nie ma szans na to żeby do końca roku ten remont 

wykonać.  

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: to znaczy, że nie ma chętnego wykonawcy  

a finanse by wystarczyły? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: nie wiem czy wystarczyły, bo tak na dobrą sprawę w ramach 

projektu, który został zrobiony na tamte pomieszczenia na ul. Igielskiej to koszt był określony 

na 1 800 000 zł – 256 m2 z wymianą okien, grzejników, z podwieszanymi sufitami, bo taki 

projekt został zrobiony. 

 

Pan Radny W. Goliński: w jakim miejscu? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: tam gdzie było biuro schroniska dla nieletnich. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: gdyby jeszcze firma się zgłosiła to jeszcze jest 

szansa. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: gdyby się zgłosiła to jest szansa tylko, że mało czasu. Taki 

projekt został zrobiony i określony więc te firmy, które pierwotnie zgłaszały się  

w zgłoszonych projektach, które potem starosta musiał unieważnić, bo starostwo nie miało 

takich pieniędzy. To po prostu nie było szans i ostatecznie starostwo dało 400 000 zł  

i 100 000 zł z ministerstwa czyli za 500 000 zł miał być ten remont tam zrobiony.  

Te pomieszczenia zostały częściowo przygotowane, rozebrane zostały ścianki działowe, które 

były tam drewniane, podłogi. Wywiezione zostały tam piasek. To wszystko zostało 

przygotowane. Praktycznie tylko w tej chwili wyjmować okna, montować, postawić ścianki 

działowe, podłogi zalać i by mogło funkcjonować. Tam siedem pomieszczeń miało być. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: mogę taką firmę wyszukać i przysłać? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: do pana starosty.  

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: dobrze, bo szkoda. 
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Pani Radna M. Dalecka: do końca roku muszą być wydatkowane pieniądze. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: tak. 

 

Pani Radna M. Dalecka: jeszcze musi być przetarg kolejny? Czy bez przetargu można 

firmę? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: nie wiem, skoro już kilka przetargów było, to może  

by się udało bez przetargu. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: powiem temu z B.B. Budownictwo s.c.  

On ma dużo pracowników, bardzo dobra firma, a w zimie nie ma tak roboty. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: my chcemy pisać jeszcze do ministerstwa w razie co czy jest 

możliwość żeby przesunąć w terminie jakoś tam realizacje tego zadania, ale zobaczymy.  

Tak na dobrą sprawę pieniądze z ministerstwa chcieliśmy przeznaczyć na zakup okien  

i drzwi, ale warunek że to musi być wykonane więc gdyby udało się przesunąć termin 

oddania do użytku za te pieniądze wykonalibyśmy, bo kupilibyśmy okna i drzwi a 

zamontowanie nawet gdyby się przesunęło na Nowy Rok to przecież tu się nic nie stało, ale 

musi być zgoda ministerstwa, więc będziemy pisać, zobaczymy jak to wyjdzie.  

Druga sprawa to co nas boli, że coraz trudniej jest umieszczać te dzieci w rodzinach 

zastępczych, te dochodzące do pełnoletności 16 – 17 latków i wtedy tylko pozostaje 

placówka, gdzieś tam szukanie w Polsce to są takie olbrzymie koszty, bo często jest dla 

takiego nastolatka, który jest niesforny. Tam jest kwota 5 000 zł miesięcznie więc boli nas 

ciągle, że tej placówki nie mamy. Do tej pory jakoś sobie radziliśmy, współpracowaliśmy  

z Człuchowem bardzo mocno, te placówki zawsze funkcjonują, ale jest coraz trudniej, 

żebyśmy mieli placówkę mogłoby być miejsce nawet interwencyjne, nagła sytuacja w nocy, 

ktoś zapił i dzieci trzeba natychmiast odebrać. Pogotowie nie musi przyjąć jak to jest powyżej 

10 roku życia to pogotowie nie musi przyjąć poza tym nasze pogotowie ma kilkoro dzieci 

takich maleńkich więc nie są w stanie przyjąć. Ta placówka jeszcze nas boli, bo pewnie  

w informacji rocznej, którą będziemy składali będziemy wykazywać, bo już była próba 

organizowania takiej placówki, potem żeśmy odstąpili.  
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Przewodniczący Komisji J. Schumacher: macie taką wiedzę ile osób to jest, które są w tej 

chwili na zewnątrz? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: w tej chwili mamy 20 osób, a placówka maksymalnie może 

mieć 14. Dla tych takich niesfornych placówek typu socjalizacyjnego gdzie są właśnie dla 

tych osób, które sprawiają trudności wychowawcze, już tam mają jakiś kontakt z używkami. 

To są bardzo drogie te, bo tam jest większe obostrzenie i jest zupełnie inny personel i wtedy 

te koszty są automatycznie droższe. Mamy takiego jednego, który był tam umieszczony  

i w styczniu osiągnie 18 lat, a teraz dał nogę i uciekł z placówki, a my musimy płacić 

pomimo, że go nie ma, bo go ojciec biologiczny przechowuje i do 18 – stki chce go 

przechować, a my musimy za niego płacić. 

 

Pan Radny W. Goliński: to jest chłopak z naszego terenu? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: z Czerska. Powiat musi pokrywać koszty pobytu w innym 

powiecie. 

 

Pani Radna M. Dalecka: często tak jest, że z tych ośrodków socjoterapii młodzież ucieka. 

Wiem tak jak u nas nam wracają co jakiś czas. Mimo, że ich rodzice zabierają, zawożą i tam 

są przez 2- 3 miesiące a później tak uciekają i tak wracają do nas.  

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: byłaby placówka taka potrzeba nawet ze względu na  

to, że byłyby miejsca interwencyjne, bo mówię ostatnio było tak, że godz. 2300 i policja 

dzwoni, że dwójka dzieci do zabrania. Dzwoni do mojej zastępczyni, bo ona odpowiada za  

tą pieczę i ma kontakt, a ona mówi co mam zrobić? 

 

Pani Radna M. Dalecka: czyli telefony mogą być właściwie 24/h.  

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: najczęściej tak są. 

 

Pani Radna T. Kropidłowska: i co wtedy robicie? 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: jest rada, żeby poszukali kogoś z rodziny, bo jeśli matka jest 

zapita to niech szukają. W środowisku najczęściej tak jest, że jeśli jest rodzic z dziećmi,  
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to tam gdzieś są jacyś bliscy więc znaleźli babcię, która była trzeźwa i babcia się 

zaopiekowała i koniec już nie musieliśmy, a potem sąd podejmuje decyzje co dalej. Mieliśmy 

takie sytuacje, że rodzina wcale nie jakaś tam patologiczna z wyższym wykształceniem. Była 

impreza w domu, zapili a sąsiad zadzwonił, przyjechała policja i sprawdzili, że wszystkie 

osoby są pod wpływem alkoholu a dzieci niezaopiekowane i musieliśmy zabrać oraz 

umieszczaliśmy w pogotowiu rodzinnym i potem kiedy ten ojciec wytrzeźwiał, bo mówię 

wszystko z wyższym wykształceniem i wstyd im było, ale co przechodzi to przez sąd, już tam 

gdzieś jakaś opinia szargana jest i wiadomo już coś się dzieje, gdzieś ślad został. 

 

W zakresie spraw finansowych  

 

W oparciu o ustawę z dnia 27 sierpnia 1997r. o rehabilitacji zawodowej i społecznej  oraz 

zatrudnianiu osób niepełnosprawnych  realizowanych jest  szereg zadań z zakresu rehabilitacji 

zawodowej i społecznej. Rehabilitacja zawodowa ma na celu ułatwienie osobie 

niepełnosprawnej uzyskania i utrzymania odpowiedniego zatrudnienia i awansu zawodowego 

przez umożliwienie jej korzystania z poradnictwa zawodowego, szkolenia zawodowego  

i pośrednictwa pracy. Natomiast rehabilitacja społeczna ma na celu umożliwianie  osobom 

niepełnosprawnym uczestnictwa w życiu społecznym.  

Środki na realizację zadań ustawowych pochodzą z Państwowego Funduszu 

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. Wysokość środków finansowych przyznanych                      

z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających według 

algorytmu na realizację zadań dla Powiatu Chojnickiego w roku 2016 wynosiła 2 662 390 zł.   

Wysokość środków finansowych w roku 2015 wynosiła 2 597 251 zł  a w roku 2014 wynosiła 

2 572 246 zł.   

Dokładne informacje o wysokości środków PFRON w roku 2016 na poszczególne zadania  

zawiera poniższa tabela.  

 

Lp Zadania 
Wysokość 

środków 

 REHABILITACJA ZAWODOWA realizowana  przez Powiatowy  Urząd  Pracy                                                                        79.790 zł 

1. 
finansowanie wydatków na instrumenty lub usługi rynku pracy określone w ustawie o promocji 

zatrudnienia i instytucjach rynku pracy, w odniesieniu do osób niepełnosprawnych 

zarejestrowanych jako poszukujące pracy  nie pozostające w zatrudnieniu ( Art. 11) 
9.790  zł 

2. 
przyznawanie jednorazowych środków dla osób niepełnosprawnych na podjęcie działalności 

gospodarczej, rolniczej albo na wniesienie wkładu do spółdzielni socjalnej      (Art. 12a) 
70.000 zł 

3. 
udzielanie dofinansowania do wysokości 50% oprocentowania kredytów bankowych, 

zaciągniętych przez osoby niepełnosprawne na kontynuowanie działalności gospodarczej lub 

prowadzenie własnego lub dzierżawionego gospodarstwa rolnego   ( Art. 13)  
0 
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4. dokonywanie zwrotu kosztów poniesionych przez pracodawcę:   

a) 
adaptacji pomieszczeń zakładu pracy do potrzeb osób niepełnosprawnych, w szczególności 

poniesionych w związku z przystosowaniem tworzonych lub istniejących  stanowisk pracy dla 

tych osób, stosownie do potrzeb wynikających z ich niepełnosprawności ( Art. 26 ust. 1 pkt 1) 
0 

b) 
adaptacji lub nabycia urządzeń ułatwiających osobie niepełnosprawnej wykonywanie pracy  lub 

funkcjonowanie w zakładzie pracy ( Art. 26 ust. 1 pkt 1b)    
0 

c) 
zakup i autoryzacji oprogramowania na użytek pracowników niepełnosprawnych oraz urządzeń 

technologii wspomagających lub przystosowanych do potrzeb wynikających z ich 

niepełnosprawności  ( Art. 26 ust. 1 pkt 1c) 
0 

d) 
rozpoznania przez służby medycyny tych potrzeb, o których mowa w pkt. 1-1c ust 1 art. 26    

(Art. 26 ust. 1 pkt 2)   
0 

5. 
dokonywanie zwrotu kosztów zatrudnienia pracowników pomagających pracownikowi 

niepełnosprawnemu w pracy ( Art. 26d) 
0 

6. 
dokonywanie zwrotu kosztów wyposażenia stanowiska pracy osoby niepełnosprawnej   

(Art. 26e) 
0 

7. 
finansowanie kosztów szkolenia i  przekwalifikowania  zawodowego  osób  niepełnosprawnych    

( Art. 40 ) 
0 

8. 
dokonywanie zwrotu kosztów poniesionych przez pracodawcę na szkolenia                      

zatrudnionych osób  niepełnosprawnych        ( Art. 41) 
0 

 
REHABILITACJA SPOŁECZNA      realizowana przez  

                                                            Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie 
983.000 zł 

9. 
dofinansowanie uczestnictwa osób niepełnosprawnych i ich opiekunów w turnusach 

rehabilitacyjnych  ( Art. 35a ust. 1 pkt 7a )    
267.026 zł 

10. 
dofinansowanie sportu, kultury, rekreacji i turystyki osób niepełnosprawnych                               

( Art. 35a  ust. 1 pkt 7b)             
41.477 zł 

11. 
dofinansowanie zaopatrzenia w sprzęt rehabilitacyjny, przedmioty ortopedyczne  i  środki  

pomocnicze  przyznawane osobom niepełnosprawnym na podstawie odrębnych przepisów  

(Art. 35a ust. 1 pkt 7c)     
475.264 zł 

12. 
dofinansowanie likwidacji barier architektonicznych, w komunikowaniu się i technicznych,               

w związku z indywidualnymi potrzebami osób niepełnosprawnych  ( Art. 35a ust. 1 pkt 7d )    
199.233 zł 

13.  dofinansowanie kosztów tworzenia  warsztatów terapii  zajęciowej (Art. 35a ust. 1 pkt 8)  0 

14. 
dofinansowanie usług tłumacza języka migowego lub tłumacza –przewodnika ( Art. 35a ust. 1 

pkt 7f )    
0 

 15. 
zobowiązania dotyczące dofinansowania kosztów działalności warsztatów terapii 

zajęciowej.    1.599.600 zł 

Zadania zlecane fundacjom oraz organizacjom  pozarządowym zgodnie z art. 36 0 

 Ogółem  2.662.390 zł 
 

Dofinansowanie do uczestnictwa osób niepełnosprawnych w turnusach 

rehabilitacyjnych 

Turnus rehabilitacyjny jako aktywna forma rehabilitacji społecznej połączony jest  

z elementami wypoczynku. Celem takiej rehabilitacji jest ogólna poprawa sprawności 

psychofizycznej oraz rozwijanie umiejętności społecznych i kontaktów interpersonalnych.  

Poniższe zestawienie ilustruje liczbę osób niepełnosprawnych, w tym niepełnosprawne dzieci, 

które ubiegały się o dofinansowanie ze  środków PFRON na powyższy cel oraz wskazuje 

kwotę wypłaconego dofinansowania, dla tych osób, które otrzymały dofinansowanie i z niego 

skorzystały.  
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Liczba osób ubiegających się o dofinansowanie: rok 2014 – 581, rok 2015 – 508, rok 2016 – 

626. 

Liczba osób, które otrzymały dofinansowanie: rok 2014 – 319 w tym 28 dzieci, rok 2015- 248 

w tym 26 dzieci, rok 2016 – 249 w tym 30 dzieci. 

Ogółem wypłacone dofinansowanie: 

rok 2014 – 249 118 zł, 

rok 2015 – 249 010 zł, 

rok 2016 – 267 026 zł. 

Dofinansowanie do likwidacji barier funkcjonalnych: architektonicznych,  

w komunikowaniu się i technicznych 

 W Powiecie Chojnickim  w latach 2014-2015 na likwidacje barier funkcjonalnych 

ogółem zostało zawartych  pomiędzy starostą a osobą niepełnosprawną 422 umów.  

Podpisane umowy opiewały łącznie na kwotę  923 716  zł, w tym: 

- likwidacja barier architektonicznych 77 umów na kwotę 335 535 zł, 

- likwidacja barier w komunikowaniu się 154 umowy na kwotę 241 044 zł, 

- likwidacja barier technicznych 191 umowy na kwotę 347 137 zł. 

Szczegółowy rozkład zawartych umów oraz wypłacone dofinansowania PFRON wskazują 

poniższe zestawienia: 

Liczba osób ubiegających się o dofinansowanie: 

rok 2014 – 288, 

rok 2015 – 322, 

rok 2016 – 285. 

Liczba osób, które otrzymały dofinansowanie: 

rok 2014 – 208 w tym 60 dzieci, 

rok 2015 – 123 w tym 17 dzieci, 

rok 2016 – 91 w tym 21 dzieci. 

Ogółem wypłacone dofinansowanie: 

rok 2014 – 425 475 zł, 
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rok 2015 – 299 007 zł, 

rok 2016 – 199 234 zł. 

 Likwidacja barier architektonicznych: 

 2014 rok 2015 rok 2016 rok 

Liczba zawartych umów 33 24 20 

Kwota wypłacona 121 729 zł 137 954 zł 75 852 zł 

 

 

Likwidacja barier w komunikowaniu się: 

 2014 rok 2015 rok 2016 rok 

Liczba zawartych umów 118 8 28 

Kwota wypłacona 185 571 zł 13 994 zł 41 479 zł 

 

Likwidacja barier technicznych: 

 2014 rok 2015 rok 2016 rok 

Liczba zawartych umów 57 91 43 

Kwota wypłacona 118 175 zł 147 059 zł 147 059 zł 

 

Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie w Chojnicach sprawuje kontrolę nad 

wykorzystaniem środków PFRON na podstawie  ustawy  z dnia 27 sierpnia 1997 r.     

o rehabilitacji zawodowej  i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych   (t. j. Dz. 

U. z 2016 r. poz. 2046 ze zm.) oraz § 14 ust. 2 pkt. 9 rozporządzenia Ministra Pracy i Polityki 

Społecznej z dnia 25 czerwca 2002 r. w sprawie  określenia rodzajów zadań powiatu, które 

mogą być finansowane ze środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych  (t. j. Dz. U. z 2015 r., poz. 926 ze zm.). 

Kontrola sprawowana była zgodnie z udzielonym przez Starostę Chojnickiego 

Dyrektorowi Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Chojnicach upoważnieniem  

do przeprowadzania kontroli realizacji umów w zakresie dofinansowania likwidacji barier 

architektonicznych, w komunikowaniu się i technicznych. 
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W przypadku przyznania dofinansowania do likwidacji barier architektonicznych,  

w komunikowaniu się i technicznych, PCPR przez trzy lata od daty realizacji dofinansowania 

może przeprowadzić kontrolę wnioskodawców w zakresie wykorzystania środków z PFRON, 

w zakresie obejmującym co najmniej 10 % umów zawartych w danym roku. W roku 2016 

skontrolowano realizację wszystkich 19 umów w zakresie likwidacji barier 

architektonicznych oraz 10 umów w zakresie pozostałych barier funkcjonalnych, w tym  

2 umowy na likwidację barier w komunikowaniu się i 8 umów na likwidację barier 

technicznych. 

 

Dofinansowanie sportu, kultury, rekreacji i turystyki osób niepełnosprawnych 

 

W roku 2015 r. na realizację w 2016 r. wpłynęło 29 wniosków od 11 stowarzyszeń  

na kwotę 93 377 zł.  W roku 2016 r. udzielono dofinansowania na zorganizowanie 22 imprez 

na kwotę 41 477 zł. 

W roku 2014 r. na realizację w 2015 r. wpłynęło 30 wniosków od 10 stowarzyszeń  

na kwotę 84 783 zł.  W roku 2015 r. udzielono dofinansowania na zorganizowanie 22 imprez 

na kwotę 48 466 zł. 

W roku 2013 r. na realizację w 2014 r. wpłynęło 28 wniosków od 8 stowarzyszeń  

na kwotę 58 531 zł.  W roku 2014 r. udzielono dofinansowania na zorganizowanie 22 imprez 

na kwotę 37 834 zł. 

 

W 2016 roku przeprowadzono  kontrolę z wydatkowania środków Państwowego 

Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych na organizację sportu, kultury, rekreacji  

i turystyki osób niepełnosprawnych. Nie stwierdzono nieprawidłowości. 

 

Dofinansowanie zaopatrzenia w przedmioty ortopedyczne i środki pomocnicze  

 

O dofinansowanie zaopatrzenia w przedmioty ortopedyczne i środki pomocnicze mogą 

ubiegać się osoby niepełnosprawne, które uzyskały dofinansowanie do ww. przedmiotów  

z Narodowego Funduszu Zdrowia. Wysokość dofinansowania wynosi do 100% udziału 

własnego osoby niepełnosprawnej w limicie ceny ustalonym na podstawie odrębnych 

przepisów, jeżeli taki udział jest wymagany lub 150% sumy kwot limitu, o którym mowa 

wyżej, wyznaczonego przez Fundusz Zdrowia oraz wymaganego udziału własnego osoby 

niepełnosprawnej w zakupie tych przedmiotów, jeżeli cena zakupu jest wyższa niż ustalony 
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limit.  Z tej formy pomocy do końca grudnia 2016 r. skorzystało 1471 osób na łączną kwotę 

449 912,30 zł.  

 

 2014 rok 2015 rok 2016 rok 

Liczba osób ubiegających 

się o dofinansowanie 

1657 1690 1556 

Liczba osób, które 

otrzymały dofinansowanie 

1590 (w tym 192 dzieci) 1669 (w tym 143 dzieci) 1471 (w tym 120 dzieci) 

Ogółem wypłacone 

dofinansowanie 

393 188,15 zł 410 445, 79 zł 449 912, 30 zł 

 

 

Dofinansowanie zakupu sprzętu rehabilitacyjnego 

 

 W roku 2016 udzielono dofinansowania do zakupu sprzętu rehabilitacyjnego  

37 osobom niepełnosprawnym na kwotę 25 351,89 zł. Dofinansowywano najczęściej  rowery 

rehabilitacyjne, orbitreki , materace gimnastyczne, wałki, rotory. 

 

 2014 rok 2015 rok 2016 rok 

Liczba osób ubiegających 

się o dofinansowanie 

44 51 46 

Liczba osób, które 

otrzymały dofinansowanie 

32  (w tym 5 dzieci) 29 (w tym 5 dzieci) 37 (w tym 4 dzieci) 

Ogółem wypłacone 

dofinansowanie 

24 954, 93 zł 28 675, 20 zł 25 351, 89 zł 

 

 

Rehabilitacja zawodowa osób niepełnosprawnych 

 
 

W roku 2016 Powiatowy Urząd Pracy w Chojnicach dysponował środkami PFRON                           

w wysokości 79 790 zł na realizację przyznawania jednorazowych środków dla osób 

niepełnosprawnych na podjęcie działalności gospodarczej, rolniczej albo na wniesienie 

wkładu do spółdzielni socjalnej oraz finansowania wydatków na instrumenty lub usługi rynku 

pracy określone w ustawie o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy, w odniesieniu 

do osób niepełnosprawnych zarejestrowanych jako poszukujące pracy nie pozostające  

w zatrudnieniu. 
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Środki na działalność gospodarczą albo wniesienie wkładu do spółdzielni socjalnej dla 

osób niepełnosprawnych 

 

 2014 rok 2015 rok 2016 rok 

Liczba osób, które 

otrzymały dofinansowanie 

1 3 2 

Ogółem wypłacone 

dofinansowanie 

28 000 zł 85 000 zł 70 000 zł 

 

Finansowanie wydatków na instrumenty lub usługi rynku pracy dla osób  

niepełnosprawnych 

 

W 2016 roku środki z tego programu zostały wykorzystane na staż dla 1 osoby 

poszukującej pracy zarejestrowanej w Powiatowym Urzędzie Pracy w Chojnicach  w kwocie  

9 790 zł.  

W 2015 roku środki z tego programu zostały wykorzystane do przeprowadzenia badań 

lekarskich stwierdzających brak przeciwwskazań zdrowotnych do odbycia stażu przez  

2 beneficjentów i do podjęcia działalności gospodarczej 1 beneficjenta w kwocie łącznej 145 

zł. Środki zostały przeznaczone również na staż dla 3 osób poszukujących pracy 

zarejestrowanych w Powiatowym Urzędzie Pracy w Chojnicach  w kwocie 7 717 zł. Łącznie 

na realizację tego zadania wydatkowano 7 862 zł. 

W 2014 roku środki z tego programu zostały wykorzystane do przeprowadzenia badań 

lekarskich stwierdzających brak przeciwwskazań zdrowotnych do odbycia stażu przez  

2 beneficjentów w kwocie 60 zł. Środki zostały przeznaczone również na staż dla 2 osób 

poszukujących pracy zarejestrowanych w Powiatowym Urzędzie Pracy w Chojnicach                       

w kwocie 8 962 zł. Łącznie na realizację tego zadania wydatkowano 9 022 zł. 

Rodzinna i instytucjonalna piecza zastępcza 

Świadczenia na dzieci w rodzinnej pieczy zastępczej w latach 2013-2016 

Rok 
Rodzina zastępcza 

spokrewniona 

Rodzina zastępcza 

niezawodowa 

Rodzina zastępcza 

zawodowa 

Rodzinny dom 

dziecka 

2013 648 120 zł 987 537 zł 362 966 zł 622 029 zł 
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2014 664 559 zł 919 671 zł 373 304 zł 743 844 zł 

2015 675 607 zł 924 802 zł 390 427 zł 711 780 zł 

2016 675 264 zł 918 624 zł 347 378 zł 766 804 zł 

 

 

W zakresie dokumentacji finansowej nie stwierdzono żadnych uchybień.  

 

Następnie  

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: nie ponosimy kosztów funkcjonowania w tym obiekcie,  

bo to są koszty powiatu i wszystko dostaje CEW. My na zasadzie użyczenia korzystamy z 

tych pomieszczeń, które są przekazane do naszej dyspozycji. Kiedyś było tak, że mieliśmy 

swoje pieniądze, CEW miał swoje, poradnia swoje i wtedy CEW był administratorem całości, 

bo CEW jest tutaj administratorem całości a my za swoje byliśmy obciążani. Ze względu na 

centralizacje VAT, że powiat nie może dzielić, bo wtedy są trudności z rozliczaniem VAT-u. 

W tej chwili podjęli decyzje, że pieniądze dostaje bezpośrednio CEW i nam bezpłatnie 

użycza. My płacimy za koszty telefonów i to jest wszystko za co płacimy, internet mamy 

osobno, bo mamy umowę z PETRUS-em więc tutaj mamy swój serwer i internet mamy 

udostępniony przez PETRUS-a, a pozostałe koszty już dostaje CEW. My mamy po prostu 

bezpłatne użyczenie. Choć z drugiej strony tak jak ja dostałem pieniądze na ten zespół  

ds. orzekania kiedyś jak mieliśmy, że sami płaciliśmy to przynajmniej część kosztów mogłem 

przeksięgować i dzięki temu powiat zaoszczędził, a dzisiaj nie mogę bo nie mam rachunków 

więc nie mogę przeksięgować. 

 

Pani Radna M. Dalecka: czyli są i plusy i minusy. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: oczywiście to co się zużyje musimy sami we własnym 

zakresie kupować. Tutaj też jest zatrudniony konserwator więc o tyle dobrze, że jest 

zatrudniony konserwator przez CEW, też służy nam także jak jest potrzeba to przychodzi czas 

malowania pomieszczeń, często malowaliśmy teraz korytarze, bo niestety to się wszystko 

zużywa więc wtedy kupujemy farby a on to maluje. Część prac była jeszcze w ramach 

gwarancji zrobiona przez Wysockich.  
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Przewodniczący Komisji J. Schumacher: teraz dyrektorze zostały sprawy finansowe więc 

nie wiem czy tu pani księgowa mogłaby przedstawić. 

 

Pani Radna M. Dalecka: na pewno wszystko już sprawdzał pan Rutkowski, bardzo dobrze to 

robi. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher: masz racje Mirka. 

 

Pan Dyrektor A. Gąsiorowski: te wszystkie rzeczy, dokumenty związane z prowadzeniem 

finansów są. Dochody są albo z powiatu czyli te wszystkie dotyczące pieczy zastępczej  

to są dochody, które my na wydatki dostajemy z powiatu. Również odprowadzamy wszystko  

co dostajemy z innych powiatów, z gmin, bo też trzeba powiedzieć, że gminy muszą 

partycypować dzisiaj w kosztach utrzymania dzieci w pieczy zastępczej. Jeśli z danej gminy 

dziecko pochodzi to w pierwszym roku gmina ponosi odpłatność 10 %, w drugim 30 %,   

a od trzeciego roku 50 % kosztów utrzymania dziecka albo w placówce, albo w rodzinie 

zastępczej, także my wszystkie koszty dzielimy i co miesiąc wtedy oni wpłacają i to są 

dochody powiatu, które my przekazujemy. Tak samo z innych powiatów jeśli są dzieci na 

naszym terenie i my płacimy również jeżeli dzieci są na innym terenie więc to wszystko jest 

równoważone i te koszty przekazujemy. Natomiast to co mówiłem to są środki PFRON-u, 

które są środkami pozabudżetowymi. One są przekazywane przez PFRON bezpośrednio  

i jeśli chodzi o zespół ds. orzekania to są środki, które dostajemy od wojewody z budżetu 

państwa. Oprócz tego też staramy się, piszemy różne programy w których pozyskujemy. 

Mamy program z ministerstwa gdzie mamy dofinansowanie częściowe na funkcjonowanie 

koordynatorów pieczy zastępczej także to są środki, które pomniejszają wydatki powiatu na 

ten cel. Mamy na przeciwdziałanie przemocy w rodzinie tak też pewne środki, które staramy 

się pozyskiwać i teraz napisaliśmy projekt w ramach programu 6.2.2. właśnie na integracje 

rodzin zastępczych, jest taki projekt, opiewa na kilka lat, co najmniej na 3 lata ma opiewać  

i on pozwoli nam na prace z rodzinami zastępczymi i łącznie z integracją, z wyjazdami 

jakimiś, ze szkoleniem i merytorycznym, konkretnym dotyczącym funkcjonowania rodzin 

zastępczych i również właśnie z takim szkoleniem przeciw wypaleniu, ale też pozwalające 

integrować na przykład wyjazd całej rodziny nad morze, gdzie będzie można, że rodzice będą 

się szkolili trochę więc zobaczymy. Jest napisany, czekamy na rozstrzygnięcie, jesteśmy po 

ocenie formalnej i czekamy na ocenę merytoryczną i ewentualnie zobaczymy co z tego 

wyniknie. Staramy się co roku pisać o środki. Mam pracowników, którzy zajmują się m.in. 
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pisaniem o środki zewnętrzne, także nie korzystam z firm zewnętrznych. Współpracujemy  

w tej chwili też w ramach partnerstwa ze Stowarzyszeniem na Rzecz Miasta i Gminy Debrzno 

i z nimi współpracujemy i też prowadzimy. Były na terenie naszego powiatu osoby 

bezrobotne, które uczestniczyły w tym projekcie. Byliśmy partnerem projektu i u nas był 

nadzór i realizowaliśmy to, bo część która dotyczyła naszych mieszkańców nasze powiatu.  

W tej chwili się zdarza, że cały czas jeszcze coś realizujemy. 

 

Następnie komisja zwiedziła siedzibę Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie  

w Chojnicach, na podstawie powyższego wypracowała następujące wnioski i zalecenia 

pokontrolne w sprawie: 

1) dążenia do utworzenia na terenie Powiatu Chojnickiego placówki opiekuńczo-

wychowawczej typu socjalizacyjnego (dla 20 dzieci), w której można byłoby 

umieścić dzieci powyżej 10 roku życia, których przyjęcia może odmówić rodzina 

zastępcza, w tym pełniąca funkcję pogotowia rodzinnego. Przede wszystkim 

dotyczy to przypadków dzieci do umieszczenia w trybie interwencyjnym,  

2) wydzielenia z części holu na parterze dodatkowego pomieszczenia na Punkt 

Interwencji Kryzysowej. 

 

 

Ww. wnioski zostały przyjęte przy 4 głosach za. 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher podziękował dyrekcji kontrolowanej jednostki  

za przedstawione informacje i udział w posiedzeniu. 
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Ad. 5 

 

Przewodniczący Komisji J. Schumacher zaproponował następujący plan kontroli Komisji 

Rewizyjnej na 2018 rok:  

 

Lp. Nazwa jednostki kontrolowanej i zakres kontroli Termin 

1. 

 

1) Kontrola Zarządu Powiatu Chojnickiego w zakresie: 

a) sprzedaży mienia powiatu w 2017 roku, 

b) inwestycji oświatowych i remontów realizowanych w 2017 roku.  

2) Kontrola w zakresie spraw formalno – prawnych, merytorycznych 

i finansowych Technikum nr 3 w Chojnicach. 

I K
W

A
R

T
A

Ł
  

2.  

 

1) Kontrola w zakresie spraw formalno – prawnych, merytorycznych 

i finansowych ZSP nr 2 w Chojnicach. 

2) Kontrola Zarządu Powiatu w zakresie wykonania planu dochodów  

i wydatków budżetu powiatu chojnickiego za rok 2017. 

3) Opracowanie wniosku do Rady Powiatu Chojnickiego w sprawie 

absolutorium dla Zarządu Powiatu za rok 2017. 

II K
W

A
R

T
A

Ł
  

3. 

 

Kontrola w zakresie spraw formalno – prawnych, merytorycznych 

i finansowych następujących jednostek:  

1) Poradni Psychologiczno – Pedagogicznej w Chojnicach, 

2) II Liceum Ogólnokształcącego im. gen. W. Andersa w Chojnicach.  

III K
W

A
R

T
A

Ł
 

4. 

 

Kontrola w zakresie spraw formalno – prawnych, merytorycznych 

i finansowych następujących jednostek:  

1) Medyczno – Społecznego Zespołu Szkół Policealnych w Chojnicach,  

2) Powiatowej Bursy dla Młodzieży Szkolnej w Chojnicach.  

 

IV
 K

W
A

R
T

A
Ł

 

 

Ww. plan kontroli na 2018 rok przyjęto przy 4 głosach za.  

 

Ad. 6 

Wolnych wniosków i zapytań nie zgłoszono. 
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Przewodniczący Komisji J. Schumacher podziękował członkom komisji za udział  

w posiedzeniu i wobec zrealizowania porządku zakończył obrady.  

 

Na tym protokołowanie posiedzenia Komisji Rewizyjnej zakończono.  

 

                                                                                                  

Protokołowała      Przewodniczący Komisji 

       Pracownik I stopnia          

          Jarosław Schumacher           

         Sandra Kolińska   
 

 


